
Relative clauses
zdania względne

Zdania względne  to zdania podrzędnie złożone, które zawierają
dodatkową informację na temat danej osoby, rzeczy, czasu lub
miejsca. 

Zaimki 
Ponieważ zdania względne podają informację dotyczącą osób, rzeczy
lub miejsc, potrzebujemy słówka, które wskaże, czego dotyczą. Taką
właśnie rolę pełnią zaimki:

who - odnosi się do osób, np.
The man who called the police disappeared. 
Mężczyzna, który wezwał policję, zniknął. 

which - odnosi się do zwierząt i rzeczy, np.
Where’s the book which I bought yesterday? 
Gdzie jest książka, którą kupiłam wczoraj?

that - odnosi się do ludzi, zwierząt i przedmiotów. Najczęściej
stosowany jest w mowie potocznej,

The woman that lives next door is a famous singer. 
Kobieta, która mieszka obok, jest słynną piosenkarką.

whose - odnosi się do ludzi i określa przynależność, np.
This is the student whose books were stolen. 
To uczeń, którego książki zostały skradzione.

whom - odnosi się do ludzi, stosowany jest w języku oficjalnym w
znaczeniu “którego”, “którą”, “których”, “które”, 

This is the man whom I met yesterday. 
To jest mężczyzna, którego spotkałem wczoraj.
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where - odnosi się do miejsca, np.
I want to visit the town where my parents grew up. 
Chcę odwiedzić miasteczko, w którym dorastali moi rodzice.

when - odnosi się do czasu, np.
These were the times when life was simpler. 
To były czasy, kiedy wszystko było prostsze.

why - tego spójnika możemy użyć, aby podać powód, np.
This is the reason why I moved out. 
To powód, dla którego się wyprowadziłem.

Kiedy używamy relative clauses?
Gdy chcemy połączyć dwa zdania ze sobą.

I have a dress which is new.
Gdy chcemy podać więcej informacji o czymś.

I bought a hat, which is red, for my sister.

Zdania względne określające
Jasno i konkretnie określają osobę, zwierzę, przedmiot, miejsce lub
czas. Bez informacji wprowadzonej za pomocą zdania podrzędnego, nie
wiedzielibyśmy, o kogo lub co konkretnie chodzi. W tych zdaniach nie
używamy przecinków

The car that is parked outside your house is mine. 
Samochód, który jest zaparkowany przed Twoim domem, jest mój.

Zdania względne nieokreślające
Wprowadzają do zdania dodatkową informację, którą można usunąć i
nie wpłynie to na zrozumienie przez odbiorcę o kim lub o czym
mówimy. Zdanie podrzędne oddzielone jest od nadrzędnego
przecinkami. W tych zdaniach nie stosujemy zaimka that! 
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Mark, who is en engineer, helped me with the car. 
Mark, który jest inżynierem, pomógł mi z samochodem. 

Gdyby rozmawiające osoby znały więcej niż jednego Marka, a tylko
jeden z nich byłby inżynierem, informacja o jego zawodzie byłaby
istotna dla określenia, o kogo chodzi i musielibyśmy zastosować zdanie
względne określające: 

Mark who is en engineer helped me with the car.
Mark, ten, który jest inżynierem, pomógł mi z samochodem. 

Więcej przykładów zdań względnych nieokreślających: 

Rachel, who is my cousin, can give you a lift
Rachel, która jest moją kuzynką, może Cię podwieźć.

This house, which is very expensive, used to belong to Ed Sheeran. 
Ten dom, który bardzo drogi, należał kiedyś do Eda Sheerana. 

Mike, (whom) I met yesterday, is going to visit us soon. 
Mike, którego wczoraj spotkałem, ma zamiar nas wkrótce odwiedzić. 


